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Forsiden
37.406 andre gør ligesom man
den på forsiden. De spiller 
nemlig også firmabadminton 
under DFIF.
Alene i FKS-Odense har man 
godt 2400 badmintonspillere, 
der lægger beslag på 800 halti
mer om ugen.
Foto. Niels Nyholm.

En dybere 
mening efterlyses

Med repræsentantskabsmødet i frisk erindring, gør man sig nogle tan
ker som sektionsleder i idrætsafdelingen (IA).

IA er i mange år blevet angrebet for vanetænkning, manglende frem
tidsvisioner, og for ikke at præge debatten i en videre udvikling af for
bundet. Når vi så efter manges mening kommer ud af busken med noget 
nytænkning, blandt andet for at få familien integreret i vores idræts
grene, svinger man igen pisken over vores hoveder, og siger, at nu må vi 
hellere passe lidt på, så vi ikke udfolder os for meget med at se på nye 
målgrupper. Og hvad værre er, kritikken kommer inden vi er kommet 
med et nyt udspil på området.

Ingen kan på nuværende tidspunkt sige noget om, hvor vi ender med 
hensyn til familiens integration i de eksisterende idrætsgrene, og derfor 
finder vi tidspunktet for kritik og løftet pegefinger meget uheldigt valgt. 
Det fremmer ihvertfald ikke kreativiteten med sådanne udtalelser.

Et andet spørgsmål, vi i skrivende stund ønsker at udtale os om, er 
omkring stemmeret for IA's bestyrelse til repræsentantskabsmøderne.

Motivationen for at nægte os stemmeret var, at man dermed ville 
mindske sammenslutningernes besluttende myndighed. Det finder vi er 
en meget søgt motivering.

Da alle de personer der sidder i IA, kommer fra kredse og sammen
slutninger, og er gjort valgbare af disse, repræsenterer man derved også 
kredse og sammenslutninger.

Vi skal i IA efterleve og forvalte de spørgsmål, der bliver vedtaget på 
repræsentantskabsmødet, men man nægter os at deltage i behandlingen, 
for de ti stemmer IA's bestyrelse har, er man bange for kan vælte hele 
læsset. Man får den fornemmelse, at mange repræsentanter ser på IA's 
bestyrelse som en forsamling, der skal plejes ligesom en græsplæne:

S lå s  tit, o g  h o ld e s  n ed e . Vi spørger os selv. Hvad er den dybere mening, 
hvis der ellers er nogen?

IA  's bestyre lse .

Det var 9. gangi, at Skolernes Motionsdag blev afviklet, og Landsudvalget for Skoleidræt, Hjerte
foreningen og Danmarks-Trim-komite kunne notere sig, at over en halv million skolebørn i deltog 
arrangementet, der nu er blevet en fast tradition den sidste dag før skolernes efterårsferie.
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Hold fast i målet

A f  John Throne 
Redaktør

Kulturminister Grethe 
Rostbøll gæstede DFIF's 
repræsentantskabsmøde i 
Slagelse, og i sin tale til de 
delegerede, lovede hun sin 
støtte til en liberalisering af 
spillemarkedet, når Tips- og 
Lottoloven i det kommende 
folketingsår skal revideres.

Dansk Tipstjeneste har 
planer om at udbyde flere 
spil, for at holde markedsan
delen efter indførelsen af 
det indre marked i EF den 
1. januar 1993.

- Firmaidrætten har en 
særlig målgruppe, og derfor 
skal I holde fast ved den 
målsætning og det sammen
hold I har, sagde idrættens 
minister, Grethe Rostbøll, 
med adresse til de 270 dele
gerede på DFIF's repræsen
tantskabsmøde, der blev af
holdt i Slagelse i weekenden 
den 16.-17. november 1991.

Familien er med
Grethe Rostbøll frem

hævede også den særlige 
indsats, firmaidrætten gør 
overfor familien:

- Jeg har bemærket, at I 
også inddrager en særlig ind
sats overfor familien. Jeg 
håber, at firmaidrætten med 
den åbenhed og fortrolighed 
I har i forbindelse med virk
somhederne, at I også dér 
kan være med til at inddrage 
familien i nogle fælles aktivi
teter generationerne imellem.

Ja til flere spil
I det kommende folke

tingsår skal Tips- og lottolo
ven revideres, og her havde 
Grethe Rostbøll godt nyt til 
de forsamlede idrætsledere.

Dansk Tipstjeneste er 
langt med planer og forslag

til en liberalisering af spille
markedet herhjemme, og 
ministeren kom med det 
løfte, at hun ville støtte 
Dansk Tipstjenestes planer 
om at kunne udbyde flere 
spil.

- Der er et behov for nye 
spil for at holde en markeds
andel af spillene der gør, at 
vi har de penge, vi skal 
bruge til idrætslige og kultu
relle formål, også i årene 
fremover, sagde Grethe 
Rostbøll, der også opfor
drede DFIF til at gøre en 
indsats for udviklingen af 
idrætten i Østlandene.

Ny struktur vedtaget
Det blev et langvarigt re

præsentantskabsmøde med 
usædvanlig megen debat.
Det skyldes, at der forelå 
forslag til en ny forbunds
struktur, med en fladere op
bygning af forbundet. Popu
lært sagt er afstanden 
mellem landsledelsen og 
DFIF’s fundament, bysam
menslutningerne, nu blevet 
mindre. Dér, hvor medlem
merne i firmaklubberne 
kommer til at mærke æn
dringen mest, bliver ved ud
lodningen. Samtidig med en

ny struktur, vedtog man 
nemlig også at øge den pen
gestrøm, der fra forbundet 
udgår til bysammenslutning
erne.

Ingen bejlere
Blandt gæsterne var også 

formanden for Dansk Idræts- 
Forbund, Kai Holm, der ud
trykte sin glæde ved, at fir
maidrætten nu er gået aktivt 
ind i FMI og idræt om dagen, 
og han sagde blandt andet:

- I DIF er vi ikke interes
seret i en sammenlægning 
med DFIF, men måske 
kunne der drages fordele 
ved et samarbejde indenfor 
konsulenttjenesten. På det 
punkt kunne man måske 
spare nogle ressourcer, 
sagde Kai Holm, der slut
tede med at invitere DFIF 
til DIF’s årsmøde som gode 
gæster, og ikke til fusion.

Formanden for DDGU, 
Leif Mikkelsen, fulgte trop 
ved at sige, at DDGU heller 
ikke hører til blandt bejlerne.

- Jeg hører til dem der sy
nes, at det er godt med flere 
idrætsorganisationer i Dan
mark. I skal vedblive at være 
jer selv, og holde fast i jeres 
eget værdigrundlag. Vi kan 
stå sammen om fælles ting i 
Idrættens Fællesråd, sagde 
Leif Mikkelsen, der sluttede 
med en opfordring til et stop 
for mudderkastningen om
kring medlemsregistrering.
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Pä ret kurs
På repræsentantskabs

mødet i Nykøbing Mors i 
1988 blev det besluttet, at 
forbundet fremover kun 
skulle afholde repræsen
tantskabsmøde hvert andet 
år. Styrelsen finder det 
derfor rimeligt, at den føl
gende beretning dækker ti
den fra sidste repræsen
tantskabsmøde i Herning 
og til dato.

Vi har ganske vist af
holdt et midtvejsmøde i 
1990 i Fredericia, men da 
det kun er hvert andet år, 
forbundets øverste myn
dighed træder sammen, må 
det også være rimeligt, at 
beretningen går fra et re
præsentantskabsmøde til 
det næste.

På diverse møder er sty
relsen også blevet opfor
dret til at komme med be
tragtninger om fremtiden, 
hvad denne beretning da 
også vil komme med et 
bud på.

Jeg skal undlade, at

bud mod s Id ref VägCn °g rette «<«* ti 

Slagelse denlö*  fy

bruge det gamle Storm P. 
citat om, hvor svært dette 
kan være.

Fusioner
Havde man i 1989 for

søgt at spå om, hvordan de 
næste to år skulle forløbe 
for Dansk Firmaidrætsfor
bund (DF1F), og forøvrigt 
også for de andre idrætsor
ganisationer, er jeg sikker 
på, at kun ganske få om 
overhovedet nogen havde 
afgivet en rigtig spådom.

Hvem turde på det tids
punkt have vovet at påstå, 
at 1991 ville blive det år, 
hvor vore to store søsteror
ganisationer DDGU og 
DDSG&l for alvor fik 
gang i fusionsplanerne, ja

altså bortset fra Kai Holm.
Nu har dette jo i første 

omgang ikke noget med 
forholdene i DFIF at gøre, 
men der vil uden tvivl fra 
flere sider blive lagt pres 
på vort forbund for at 
indgå i en fusion. Hvis man 
ellers kan stole på avisen 
har Dansk Idræts-Forbund 
(DIF) i hvert fald visse pla
ner, og det er jo paradok
salt nok, at DIF pludselig 
har fået denne interesse 
for vort forbund.

DFIF har faktisk søgt 
optagelse i DIF, men på 
det tidspunkt havde dette 
ingen interesse, men der er 
ingen grund til at bære 
nag.

Tiden har jo vist, at vi

ganske udmærket er i 
stand til at stå på egne 
ben. Skulle den situation 
imidlertid opstå, hvor vi 
for alvor blev nødt til at 
diskutere et tilhørsforhold 
til en anden organisation, 
må det være indlysende, at 
vort forbunds målsætning 
har bedre overensstem
melse med en folkelig 
organisation end med en 
organisation, der som et af 
sine erklærede mål har 
udviklingen af en elite.

At vi anser sandsynlig
heden for, at det vil 
komme på tale at fusio
nere vort forbund med et 
andet, for særdeles mini
mal, skal ses i lyset af, at 
vi for det første anser vort 
forbund for at være en del 
anderledes end andre 
idrætsorganisationer, og 
for det andet, når vi ser 
påproblemet vedrørende 
dobbelt og ikke mindst 
tredobbeltmedlemskab af 
foreninger organisatio-
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nerne imellem, kan vi kon
statere, at det er mindre 
end 2 % af vore forenin
ger, der er medlem af en 
anden organisation.

Blandt de tilstedeværen
de er der næppe nogen 
tvivl om, at disse tal for de 
andre organisationer ser 
væsentlig anderledes ud.

Stabil frem gang
Vort forbund har siden 

dets start i 1946 været i 
konstant udvikling. Der 
kan kun i forbundets histo
rie konstateres faldende 
medlemstal ved to lejlighe
der. Den ene gang var i 
forbindelse med at de 
københavnske organisatio
ner meldte sig ud i 1969, og 
den anden var ved over
gangen til enkeltmedlem
skaber i en del af vore 
sammenslutninger, i for
bindelse med gennemførel
sen af den gamle fritidslov.

Siden er det gået støt 
fremad, og også i år kan 
der meldes om fremgang.

København
1 en opbruddets tid med 

fusion af to idrætsorganisa
tioner i Danmark, skal det 
ikke være nogen hemme
lighed, at styrelsen har 
drøftet de københavnske 
firmaidrætsorganisationers 
placering i det fremtidige 
idrætsbillede i Danmark. 
Det må i overenstemmelse 
med vores formålsparagraf 
være forbundets opgave, at 
forsøge at få al firmaidræt 
organiseret i DFIF.

I den sidste tid har der 
også været samtaler med 
de københavnske firmaid
rætsorganisationer, men 
lad det være sagt med det 
samme: Styrelsen hverken 
kan eller vil forsøge at 
lægge pres på københav-

Danmark-Stafetten har slået sit 
navn fast i folks bevidsthed. I 
1992 har ni byer, deriblandt 
København, motionsløbet på  

programmet. Foto. -jt.

nerne, men såfremt de selv 
føler, at de vil få bedre al
buerum i en organisation 
af vor størrelse, skal vi 
være positive i eventuelle 
forhandlinger.

Når der nu er blevet talt 
om København må det 
være naturligt også her at 
nævne vor egen sammen
slutning, Københavns 
Firma Sport.

I Styrelsen er vi udmær
ket klar over, at forhol
dene i hovedstaden er for
skellige i forhold til resten 
af landet. Der er i Køben
havn en fatal mangel på id
rætsfaciliteter, samtidig 
med at området er utrolig 
stort. Styrelsen er derfor 
også af den opfattelse, at 
skal Københavns Firma 
Sport have mulighed for at 
klare sig, må forbundet 
være klar til at yde speciel 
bistand. Der må stilles 
flere ressourcer til rådig
hed, end det forbundet 
normalt yder til en 
sammenslutning af denne 
størrelse.

Familien inddrages
I den skriftlige beretning

er forbundets medlemstal 
kommenteret, så udover 
endnu gang at kunne kon
statere et pænt stigende 
medlemstal på alle områ
der, skal der yderligere 
kun tilføjes, at Maribo nu 
er optaget som ny sam
menslutning i forbundet 
under navnet Maribo 
Firma - og Familiesport.

Navnet alene siger nok 
en del om den udvikling, 
forbundet er på vej ind i. 
Nu er det ikke første gang, 
at ordet familie optræder i 
navnet på en sammenslut
ning.

Det er ikke mange år si
den at Frederiksværk ænd
rede sit navn til også at 
omfatte familien.

Familien er ligeledes 
nævnt i vores formålspara
graf, og uden at det skal 
opfattes kætterisk i forhold 
til forbundets nuværende 
virksomhed, hvor vægten 
er lagt på afviklingen af id
rætsafdelingens aktiviteter, 
skal man være opmærksom 
på, i hvilken retning udvik
lingen går inden for 
motionsområdet.

Derfor er det vigtigt, at

DFIF er vågen og indretter 
sine aktiviteter på en sådan 
måde, at vi også i fremti
den vil være i stand til at 
udvikle tilbud, der kommer 
familie-motionsområdet til 
gode.

Ja, hvem ved om for
bundet ved årtusindskiftet 
også har skiftet navn, såle
des at begrebet familien 
også indgår i forbundets 
navn og ikke kun i for
målsparagraffen.

Aktiviteter
Nu måles en organisati

ons kvalitet ikke kun i sti
gende medlemstal, men 
når jeg i beretningen for to 
år siden omtalte en hektisk 
aktivitet, kan jeg i dag 
meddele, at den i hvert 
fald ikke er blevet mindre. 
Vi har gennem de sidste to 
år haft 45 arbejdsgrupper 
nedsat med forskellige ar
bejdsopgaver. At nævne 
alle vil være uoverkomme
ligt, men der har ikke væ
ret et område inden for 
forbundets virksomhed, 
der ikke på en eller anden 
måde har været berørt.

Nogle få kan nævnes:
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Administrationen er 
blevet mere strømlinet.

Fra aktivitetsudvalgets 
regi kan nævnes afholdel
sen af de nye familie-/mo- 
tionslederkurser.

Ny deltagerrekord i 
Danmark-Stajetten.

Forøgede aktiviteter på 
idræt om dagen området.

Farvel til sofaen - kam
pagnen og meget mere.

Der er også god gang i 
udviklingen inden for vor 
kursusvirksomhed. Udover 
de traditionelle kurser af
vikles der nu også:

Grundlæggende kursus i 
foreningsarbejde.
Jura og dirigentkurser. 
Og de sidste nye skud 
på stammen er:
Personlig planlægning. 
Markedsføringskurser. 
Kreativitetskurser.
Så også i kursusafdelin

gen går udviklingen stærkt.

Firmaidrættens
Familiedag

En arbejdsgruppe har li
geledes været nedsat om
kring afholdelsen af en 
Firmaidrættens Familidag, 
og styrelsen er bekendt 
med, at sammenslutninger 
i Nordjylland har fundet 
ideen interessant og arbej
der med gennemførelsen 
af denne. Der arbejdes 
med en plan for afholdelse 
af et arrangement den 13. - 
14. juni 1992. Styrelsen føl
ger spændt udviklingen på 
dette område.

Idrætsafdelingen
Afslutningsvis er der i 

forbindelse med omtalen 
af udviklingen i forbundet 
et område, som vi ikke må 
glemme, idrætsafdelingen.

Der hersker ingen tvivl 
om, at denne afdeling er 
forbundets rygrad, og når 
man på diverse møder i 
forbundsregi kaster sig 
over denne afdeling, skal 
det naturligvis ses i lyset 
af, at styrelsen gerne ser 
idrætsafdelingen træder 
nye veje derhen, at aktivi-

Blandt lA's landsstævne
aktiviteter er mixhåndbold og 

mixfodbold kommet for at 
blive. Foto. Niels Nyholm.

teterne bliver rettet mere 
imod familien, end tilfæl
det er det i dag.

Når det er sagt, må man 
selvfølgelig ikke glemme, 
at forbundet har mix-hånd- 
bold og mix-fodbold på 
landsstævneprogrammet. 
Styrelsen kunne ved det 
sidst afholdte landsstævne i 
Slagelse ved selvsyn kon
statere, at det er en aktivi
tet, der er kommet for at 
blive.

Administrationen
I mange år har der fra 

repræsentantskabets taler
stol været udtrykt forbe
hold overfor forbundets 
store administration. Det 
mener styrelsen ikke er 
helt retfærdigt. Når man 
tænker på, hvilken udvik
ling forbundet har været 
inde i de sidste seks år, er 
det for styrelsen særdeles

tilfredsstillende at kunne 
konstatere, at timeforbru
get i den rene administra
tion kun er steget med 11 
timer. At forbruget kun 
har et sådant omfang skyl
des ikke mindst investerin
gerne i ny teknik på for
bundskontoret.

I løbet af de seks år er 
der sket flere ansættelser, 
men de går først og frem
mest på ansættelse af flere 
konsulenter, der alt andet 
lige også medfører mere 
administration.

Det er da glædeligt, at 
kunne konstatere en stærk 
udvikling af forbundet, 
men hvis forbundet fortsat 
skal kunne leve op til den 
service, det i dag yder 
medlemmerne, er det nød
vendigt at give administra
tionen optimale muligheder.

Vi har i dag et smukt og 
funktionelt forbundskontor

i Nyborg, og vi var heldig
vis så forudseende, at vi 
ved gennemførelsen af 
byggeriet sikrede en for
købsret til det nærliggende 
areal.

Det er styrelsens hold
ning, at vi nu bør købe den 
tilliggende grund. Vi må nu 
se i øjnene, at fortsætter 
den udvikling forbundet er 
inde i for øjeblikket, vil det 
i en ikke så fjern fremtid 
blive nødvendigt at bygge 
til.

Der er ofte blevet dra
get sammenligninger mel
lem administrationens 
størrelse i forhold til andre 
idrætsorganisationers. Her 
må man tage i betragtning, 
at DFIF har et forbunds
kontor, der skal servicere 
helt ud til vore 80 sammen
slutninger og 7.200 firma
klubber.

Vore søsterorganisatio-
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ner DDGU og DDSG&I 
har en helt anden opbyg
ning med en amtsstruktur, 
hvor der i hvert amt er en 
administration, der skal 
servicere lokalt. Sammen
ligner man de forskellige 
idrætsorganisationers med
lemstal, har vort forbund 
ikke flere ansatte end an
dre organisationer, tværti
mod.

Økonomi
I år er det sidste gang, at 

forbundets regnskab af
lægges i forbindelse med et 
repræsentantskabsmøde. I 
fremtiden vil regnskabet 
blive aflagt på formands
mødet i april.

Det må alt andet lige 
også være et betydeligt 
bedre tidspunkt, for hvem 
er motiveret for at gå i de
taljer i et regnskab, der er 
mere end 10 måneder gam

melt. Ja ikke ret mange in
teresserer sig for den sne, 
der faldt i fjor.

Jørn Godt vil naturligvis 
senere redegøre for resul
tatet, men vi kan konsta
tere, at der igen i år er et 
underskud. At der er et 
underskud, kan ikke 
komme som den helt store 
overraskelse, da det er i 
nøje overenstemmelse med 
de signaler, styrelsen fik på 
formandsmødet i april 
1990.

Vi kunne allerede på det 
tidspunkt se, at der var 
mulighed for at tage glæ
derne lidt på forskud, og 
hermed menes, at vi kunne 
forudse en positiv ud
vikling indenfor interessen 
for tips- og lottospil.

Vi kunne se, at vi - i 
hvert fald inden for de 
nærmeste år - ville kunne 
forvente en andel af over

skuddet, der for første 
gang i forbundets historie 
gav os mulighed for at pri
oritere.

Det har ellers siden for
bundets start i allerhøjeste 
grad været en kamp for at 
få pengene til at slå til.

Det er kun glædeligt, 
men det forpligter også. Vi 
skal ikke tro, at de økono
miske midler tilgår forbun
det for vore blå øjnes 
skyld.

Mertildelingen var fra 
politikkernes side ment 
som et krav til organisati
onerne om, at de skulle 
påtage sig nogle af de op
gaver, der var nedfældet i 
breddeidrætsudvalgets 
betænkning. Forbundet har 
da også fra centralt hold, 
sammen med de andre or
ganisationer, været ind
kaldt til et samråd for at 
redegøre for de enkelte 
organisationers anvendelse 
af de forøgede økonomiske 
midler. Det kan konstate
res, at alle organisationer 
har afgivet et tilfredstil
lende svar.

Nationalt
Siden vi sidst holdt re

præsentantskabsmøde, har 
folkeoplysningsloven afløst 
fritidsloven. Det må her 
være naturligt at vurdere, 
hvilken betydning denne 
lov har haft for vort for
bund. Tager man den store 
pensel i brug, må vi helt 
klart hilse loven velkom
men.

Vi kan konstatere, at 
forbundet nu har betyde
ligt flere personer siddende 
i folkeoplysningsudvalgene 
end vi før havde i de gamle 
fritidsnævn. Og det er selv
følgelig rart.

Det er ligeledes nu umu
ligt, ihvertfald i følge lo
ven, at udøve den diskrimi
nering, vore medlemmer 
ofte følte sig udsat for i 
forbindelse med tildelingen 
af diverse tilskud.

Loven siger udtrykke
ligt, at tilskuddene skal

fordeles ligeværdigt til 
kredse med samme funk
tion og indhold.

Det tager selvfølgelig tid 
for de mange kommuner, 
at vænne sig til en ny lov. 
Og det er da også klart, at 
kommunerne med deres 
forskelligheder forvalter lo
ven forskelligt. Vore for
bundskonsulenter er meget 
opmærksomme på, hvorle
des loven bliver forvaltet, 
og har allerede på nu
værende tidspunkt i flere 
tilfælde udbedt sig svar fra 
direktoratet for folkeoplys
ning.

Skal man endelig være 
forbeholden over for loven, 
må det være, at det ikke 
lykkedes at få ophævet 25 
års reglen.

Et andet område, hvor 
det er lykkedes at blive li
gestillet med andre for
bund, er med hensyn til 
våbenloven.

Der er nu ingen forskel 
på, om man som skytte er 
medlem af DFIF eller en af 
de andre idrætsorganisatio
ner, der har skydning på 
programmet. Vi er nu, gen
nem en samarbejdsaftale 
med de andre skytteorga
nisationer, blevet lige for 
loven.

I en årrække har forbun
det på forskellig vis været 
med i projekter omkring 
Idræt om Dagen. Disse 
projekter har fra deres 
start, hvor de fortrinsvis 
var målrettet mod 
arbejdsledige, udviklet sig 
til at være et tilbud til alle 
med fritid i dagtimerne.
Det har derfor været natur
ligt at søge et tættere sam
arbejde med Foreningen til 
fremme af Motion og Id
ræt, med hvem der i dag er 
skabt et formelt samar
bejde, og hvor DFIF nu har 
formandsposten.

I samme forbindelse bør 
det også nævnes, at forbun
det har nedsat en arbejds
gruppe, der skal undersøge 
mulighederne for et tættere 
samarbejde med Dansk
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Arbejder Idrætsforbund 
(DAI).

Der har været afholdt 
nogle møder, der i første 
omgang skal betragtes som 
sonderingsmøder, hvor det 
først og fremmest har 
været spørgsmål om en 
gensidig orientering, der 
har været taget op.

Det har fra enkeltes side 
været udlagt, som om der 
nu var en snarlig fusion på 
vej, men lad det være sagt 
herfra så stærkt, som det 
nu er muligt.

Ordet fusion har ikke på 
noget tidspunkt i de samta
ler, der er foregået mellem 
DAI og os været på tale.

Det har udelukkende 
været et spørgsmål om at 
undersøge, om der skulle 
være fælles berøringsflader 
omkring afviklingen af en
kelte motionsaktiviteter og 
kampagner, hvor det for 
begge parter kunne være 
hensigtsmæssigt med en 
større grad af fælles infor
mation.

Idrættens Fæ llesråd
Som bekendt overtog 

DFIF formandsskabet i Id
rættens Fællesråd, et år før 
det oprindeligt var menin
gen. Det er ofte sådan, at 
når de store slås, må lille
bror optræde som mægle
ren, og når vi selv skal sige 
det, er det mere eller min
dre også lykkedes.

Arbejdet i Idrættens 
Fællesråd har i den sidste 
tid været meget koncentre
ret om at sikre Tipstjene
stens fremtidige indtægts
muligheder, da det er 
herfra idrættens indtægter 
kommer. Vi har næret en 
vis frygt for, hvordan Tips
tjenestens arbejdsmulighe
der ville være i et Europa 
med åbne grænser efter 
1993.

Der har været ført 
mange forhandlinger, og 
der har været en livlig mø
deaktivitet.

Det er i hvert fald en 
kendsgerning, at vi forven

ter, at skatteministeren i 
en ikke så fjern fremtid 
lægger et lovforslag på bor
det i folketinget, der vil 
give Tipstjenesten større 
muligheder for at reagere 
på en konkurrencesitua
tion, end den har i dag, og 
det hilser vi velkommen 
med stor tilfredshed.

Et andet resultat af sam
arbejdet i Idrættens Fælles
råd er, at vi først i 1992 vil 
udgive fællespjecer ved
rørende forholdene skat og 
moms samt a.m.b.i.

Dette er sket i samar
bejde med førende eksper
ter på området: Preben 
Bertelsen fra Bikuben og 
Benny Hjortkjær-Hansen 
fra revisionsfirmaet C. 
Jespersen.

EFCS
Som bekendt har DFIF 

siden maj 1990 haft for
mandsskabet for det euo- 
pæiske firmaidrætsforbund, 
EFCS, og det har ikke kun 
været en dans på roser.

Et af de væsentligste 
problemer har ikke overra
skende været økonomien.
Vi har derfor arbejdet med 
mulighederne for at skaffe 
sponsorer, og der har hel
digvis vist sig gode mulig
heder.

Vi har haft optagelses
ansøgninger fra Letland, 
Litauen og Kroatien. Med 
hensyn til Litauen og Let

land går disse ansøgninger 
nu videre til præsidiemødet 
i januar i Bruxelles.

Ansøgningen fra Kroa
tien følte forretningsudval
get, at det var for tidligt at 
tage stilling til, forholdene 
i Jugoslavien taget i be
tragtning.

I omtalen af EFCS, er 
det naturligt at omtale 
sommersportsfestivalen i 
Sverige hvor der desværre 
ikke var så mange delta
gere som forventet. Vi må 
nok erkende, at tidspunk
tet hvor tilmeldingen til 
festivalen skulle finde sted, 
måske ikke var særlig hen
sigtsmæssig.

Det var netop på et tids
punkt, hvor krigshandlin
gerne i Golfen var på sit 
højeste, og det har afholdt 
mange fra at tage beslut
ning om en længere rejse 
igennem Europa.

Deltagerantallet i Sve
rige landede på ca. 2000 
sammenlignet med ca. 4000 
deltagere i Jugoslavien i 
1989.

Selve afviklingen af 
sportsfestivalen forløb ud
mærket, og det er også sty
relsens opfattelse, at de 
danske deltagere har været 
tilfredse. Styrelsen kan kun 
opfordre til at deltage i 
næste sportsfestival der fo
regår i Berlin i juni 1993.

I 1992 var det aftalt, at 
der skulle afholdes vinter

sportsfestival i Sarajevo i 
Jugoslavien, men grundet 
forholdene her, var forret
ningsudvalget på sit sidste 
møde naturligvis nødt til at 
aflyse sportsfestivalen. Det 
var ikke muligt med så 
kort varsel, at få et andet 
land til at træde i stedet 
som arrangør.

Baltikum
En opgave forbundet fø

ler sig forpligtet overfor, 
og hvor vi mener, at vi har 
mulighed for at yde en ind
sats, er i forholdet til idræt
ten i de baltiske lande.

Det er jo ikke kun i vort 
forbund, at udviklingen går 
stærkt. Der var vel ingen, 
der havde drømt om den 
udvikling, der i dag finder 
sted i øst- og Centraleu
ropa.

Styrelsen påtænker der
for, at invitere en delega
tion fra de baltiske lande 
til Danmark, for at disse 
ved selvsyn kan erfare, 
hvordan vi i Danmark or
ganiserer firmaidræt.

At vi føler en speciel 
forpligtelse på dette om
råde ligger deri, at den id
ræt, der indtil nu har fun
det sted i de baltiske lande, 
ofte har haft forbindelse til 
den enkeltes arbejdsplads, 
samt at vi i kraft af, at vi 
for tiden har formandsska
bet i EFCS har haft mu
lighed for at knytte nære

Det nordiske samarbejde 
udvides nu til også at omfatte 
Familieferie på  Kongskilde 
Friluftsgård. Syv norske 
familier deltog i sommeren 
1991. Foto. Gert Jørgensen.
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kontakter til personer, der 
er i gang med opbygningen 
af en breddeidrætsstuktur i 
de baltiske lande.

Nordisk samarbejde
At vi ikke står alene i 

ønsket om at komme de 
baltiske lande i møde, var 
det sidste nordiske møde 
et godt eksempel på. For
holdet til de baltiske lande 
var et væsentligt punkt.
Det blev her bestemt, at 
vort næste nordiske møde i 
1992, der i forvejen var 
planlagt til at finde sted i 
Finland, vil blive udvidet, 
således at forstå, at vi vil 
invitere repræsentanter fra 
de baltiske lande til at del
tage i en del af mødet, som 
så påtænkes afviklet i Tal
linn.

På samme møde kunne 
det konstateres, at der nu 
er øgede muligheder i sam
arbejdet de nordiske lande 
imellem.

Indtil nu har det i ud
præget grad været et bila
teralt forhold Norge og 
Danmark imellem, men 
personudskiftninger i Sve
rige har bevirket, at vi fø
ler, at der nu er mulighe
der for i større grad også at 
kunne samarbejde med 
Sverige.

Sidste år blev der på 
Kongskilde Friluftsgård af

holdt en fælles nordisk 
familieferieuge.

Det var oprindeligt me
ningen, at dette tilbud var 
åbent for alle nordiske 
lande, men resultatet var, 
at der i denne uge ud over 
de danske kun deltog fami
lier fra Norge.

Sverige har dog allerede 
på nuværende tidspunkt gi
vet tilsagn om deltagelse i
1992.

Det viste sig forøvrigt på 
samme møde, at man de 
nordiske lande imellem, 
arbejder med de samme 
problematikker med hen
syn til organisationsudvik
ling. Det blev derfor aftalt, 
at Sverige skulle undersøge 
mulighederne for at afvikle 
et fælles kursus vedrørende 
organisationsudvikling.

Ny struktur
På det repræsentant

skabsmøde, som vi nu har 
taget hul på, skal der træf
fes mange beslutninger. 
Beslutninger der vil 
påvirke hele forbundet i 
fremtiden.

Det er mange år siden, 
at der har været så mange 
emner til debat. Der skal 
bl.a. træffes beslutning om 
en ny struktur for forbun
det, og det har været et 
kæmpearbejde at nå så 
langt, at forslagene nu lig

DFIF skal være det idrætsfor
bund, der står med den bred
deste vifte a f motionstilbud i 
Danmark.
Foto. Peter Nørgaard.

ger klar til behandling og 
stillingtagen.

Udvalget, som Styrelsen 
nedsatte til at komme med 
forslag, har arbejdet under 
et stærkt tidspres. Nogle vil 
måske også mene for stort.

Styrelsen er bekendt 
med, at nogle har ønsket 
mere tid til at drøfte forsla
gene igennem i sit bagland, 
men sådan vil det altid 
være.

Kendsgerningerne er nu 
sådan, at forslagene ligger 
til beslutning, men selvføl
gelig vil der her på repræ
sentantskabsmødet være 
mulighed for at komme 
med ændringsforslag.

En væsentlig grund til, 
at Styrelsen går ind for den 
fremlagte struktur er bl.a., 
at den i højere grad end 
tidligere giver kompetence 
til sammenslutningsfor- 
mændene. Vi ønsker at 
afstanden, misforstå nu 
ikke udtrykket, fra top til 
bund, skal være mindre.

Derfor er det også vig
tigt, at Styrelsen ikke fast
lægger en kurs, som 
sammenslutningerne ikke 
vil være i stand til at følge. 
Det må være en af sty
relsens vigtigste opgaver at 
finde den balance, hvor 
styrelsens hensigter og 
sammenslutningernes øn
sker går op i en højere en
hed.

Det nytter ikke, at sty
relsen har visioner om 
større målsætning i forbin
delse med afviklingen af 
motionskampagner og fa
milieidræt, hvis sammen
slutningerne ikke er i stand 
til at følge med.

Modsat må vi også sige, 
at der fra forbundets side 
aldrig må mangle tilbud på 
disse områder, da det ud 
fra styrelsens synspunkt er 
her fremtiden ligger.

Styrelsen skal være lo
komotiv for en udvikling af 
forbundet i retning af, at 
Dansk Firmaidrætsforbund 
skal være det idrætsfor
bund i Danmark, der står 
med den bredeste vifte af 
kvalitative motionstilbud, 
men selvfølgelig må lo
komotivet ikke køre så 
stærkt, at vi mister de sid
ste vogne i toget.

Visioner nok
Styrelsen er af og til ble

vet klandret for, at beret
ningen ikke har været visi
onær nok. Vi håber ikke, 
det samme kan siges om 
denne beretning. Der skal 
ikke herske tvivl om, at vi i 
styrelsen har visioner nok 
til mange år ind i fremti
den.

Der er ingen tvivl om, at 
man fra mange sider 
spændt vil følge udviklin
gen i vort forbund.

Der er mange, der vil 
stille spørgsmål ved fornuf
ten i at opretholde et for
bund af vor størrelse i 
disse fusionstider, mellem 
to giganter i idrætsverde
nen. Det er altså op til vort 
forbund at bevise, at kvan
titet ikke altid er lig med 
kvalitet.

Styrelsen vil påpege, at 
netop størrelsen gør, at vi i 
DF1F har betydelig bedre 
muligheder for at tilpasse 
sig den udvikling, der fore
går i det omgivende sam
fund.

Med disse ord og med 
en tak til alle frivillige og 
funktionærer, der har med
virket til et par gode år for 
DFIF overlader jeg her
med beretningen til re
præsentantskabets for
håbentlige konstruktive 
debat og vurdering.

Styrelsen.
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Det var med de store 
bogstaver, at familieidrætten 
blev introduceret som årets 
“idrætsnyhed” i Hillerød. 
Efter de første tre arrange
menter kan det konstateres, 
at de store løfter blev ind
friet.

Successen har ikke været 
letkøbt, men er resultatet af 
halvandets års hårdt arbejde 
og planlægning, og projektet 
er baseret på en hel del ny
tænkning for at skaffe nye 
ledere.

Med kun godt 8 år på ba
gen som sammenslutning 
under DFIF, har Hillerød 
Firmasport (HF) ikke de 
store fordomme omkring de 
traditionelle idrætsgrene.
Det har været en naturlig 
sag, at HF har været vågen 
og taget imod de mange til
bud, som aktivitetsudvalget i 
DFIF de seneste år har 
sendt på gaden.

Da aktivitetsudvalget bar
slede med familieidrætten 
tog vi udfordringen op, men 
var samtidig klar over, at det 
ikke måtte være “Tor
denskjolds soldater” igen. Vi 
måtte gå utraditionelt til 
værks for at finde nye folk.

Lyset blev tændt
Første etape var at sende 

den selvbestaltede formand 
for HF’s aktivitets- og moti
onsudvalg (undertegnede!), 
på et igangsætterkursus for 
familieidræt på Idrætshøj
skolen i Århus, hvor man 
har flere års erfaring med 
familieidræt. Og ingen tvivl

om det. Lyset blev tændt!
Nu skulle Hillerød opleve 
familieidræt!

Vores ide var, at der 
skulle etableres et team af 
igangsættere, således at an
svaret ikke hang på de 
samme hver gang, ligesom 
teamet formentlig aldrig 
ville løbe tør for ideer. En 
ideel størrelse var 6-8 perso
ner, der skulle “head-hun- 
tes” blandt de medlemmer 
vi vidste deltog med fami
lien i forskellige aktiviteter, 
også i andre foreninger end 
HF.

Personlig kontakt
Vores hvervekampagne 

var inddelt i tre afdelinger:
1) En kampagne i vores 

eget blad, hvilket “selvfølge
lig” ikke gav noget resultat.

2) En annonce i den lo
kale ugeavis, der gav re
spons fra to “ikke” firmaid
rætsfolk, der syntes, at vort 
oplæg lød spændende. Des
uden var der en lang række 
henvendelser fra folk, der 
ville høre, hvornår vi star
tede op.

3) En direkte personlig 
henvendelse til potentielle 
emner, som resulterede i syv 
positive svar.

Turnusordning
Den positive modtagelse 

af vores personlige henven
delse skyldtes helt sikkert, 
at vi kunne love, at man 
ikke ville komme til at stå 
alene med ansvaret, men 
ville indgå i en turnusord

ning. Den ene gang var man 
den ansvarlige for arrange
mentet, og de andre 2-3 
gange var man blot deltager. 
Team Familieidræt var en 
realitet i Hillerød.

Første samling var et in
spirationstræf i november 
1990, hvor også Jesper 
Mathiesen fra DFIF og 
Søren Møller fra Idrætshøj
skolen i Århus deltog. For
målet var selvfølgelig at sti
mulere interessen, fortælle 
om familieidrætten, og få ry
stet teamet sammen inden 
opstarten i Hillerød.

Det var derfor en dejlig 
fornemmelse, at alle søndag 
kom hen og sagde “tak for 
en dejlig weekend”. Ingen 
tvivl om, at vi havde ramt 
plet!

I løbet af vinteren og for
året afholdt vi flere mini
træf, udelukkende for at 
lære hinanden at kende, 
samt ikke mindst øve os i at 
stå og “dirigere” en flok 
børn og voksne.

Første arrangement lagde 
vi i forbindelse med Hille- 
røds Festuge, hvor vi lavede 
et agitationsoptag i gåga
derne lørdag formiddag, for 
at reklamere for familieid
rætsarrangementet om efter
middagen.

"Klude-Marie"
Bevæbnet til tænderne 

med foldere, banner, Brian- 
båndet, faldskærm med ter
ninger og en stor fem perso
ners cykel, gik det op og ned 
ad gågaderne med fuld mu
sik og kidnapning af sages- 
løse forbipasserende til en 
gang “Klude-Marie” eller 
“Kyllingelår og kæmperejer” 
og faldskærmslege og meget 
mere.

Den indsats resulterede i 
omkring 40 voksne og børn i 
alle aldre til eftermiddagens 
familieidræt, deriblandt for
manden for Hillerøds største 
gymnastikforening, der 
mødte op for at se, “om vi 
gik ud over vores beføjel-
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æt i Hillerød

ser.” Vi fik hende overtalt 
til at være med, og fik for
talt, at familieidrætten ikke 
var en konkurrent til deres 
aktiviteter, men udeluk
kende et ekstra tilbud - et 
tilbud som en af hendes 
egne instruktører iøvrigt 
også havde taget imod!

Successen sagde os, at vi 
havde ramt plet.

Tipsfodbold
udkonkurrere!

Familieidræt er et ekstra 
tilbud, og derfor har vi valgt 
ikke at gøre det til et ugent
ligt arrangement, men afhol
der det i stedet én lørdag i 
hver måned.

Lørdagen er valgt med 
omhu: det skal ikke være en 
stresset familie, der kommer 
efter arbejdstid, afhentning i 
børnehave m.m., og da akti
viteterne primært skal fo
regå i vinterhalvåret, og 
også med udendørs lege, er 
disse nu engang sjovest når 
det er lyst.

Vi er ikke bange for tips
fodbold m.m., da det jo nok 
ikke lige er samme mål
gruppe, men det er ikke 
usandsynligt, at vi fremover 
vil koncentrere aktiviteterne 
i en kortere periode, for li
gesom at holde fast på delta
gerne, måske er en måned 
mellem aktivitetsdagene for 
lang tid.

Hillerød Firmasport har 
afholdt tre arrangementer 
med henholdsvis 40, 20 og 
40 deltagere, og et typisk 
program ser sådan ud:

* præsentation af delta
gerne (rundkreds med klap- 
peleg).

* rundkredsaktiviteter 
(røre ved hinanden).

* opvarmningsøvelser ba
seret på lege og sang 
(barn/voksen).

* forskellige lege: tagfat
leg, boldlege, samarbejds- 
og kamplege samt grænseo
verskridende lege.

* faldskærmslege.
* afstrækningsøvelser.
* afslutning.

Ved det sidste arrange
ment havde vi besøg af en 
afspændingspædagog, der - 
trods børnenes delvise uro - 
viste og gennemførte nogle 
“rigtige” strække- og af
spændingsøvelser, et meget 
positivt indslag.

Vi mangler nu kun ét ar
rangement i første fase af 
projektet, men allerede nu 
synes vi, at resultatet har 
stået mål med vore anstren
gelser.

Vi har ikke set så mange 
af vore egne medlemmer fra 
de traditionelle idrætsgrene, 
men vi har derimod set 
mange nye ansigter, og det 
er kendetegnende, at de alle 
har været meget positive 
overfor familieidrætten.

Ingen tvivl om, at familie
idrætten er kommet til Hil
lerød for at blive.

Ingen stress 
og sure miner

- Familieidræt er et helt 
nyt begreb for os, men vi 
kan anbefale det til alle 
børnefamilier, siger Lis 
Larsen fra Hillerød, der 
sammen med Niklas på 4 , 
Casper på 12 og faderen 
Michael har været til fami
lieidræt i Hillerød og fik en 
fin oplevelse.

- Vi har aldrig rigtig dyr
ket gymnastik, og familien 
er vel nok det, man vil 
kalde for boldspillere. Mi
chael og jeg selv har begge 
to spillet håndbold på tur
neringsplan, og Casper har 
spillet fodbold siden han 
var syv år, beretter Lis Lar
sen.

- Vi havde egentlig ikke 
nogle forventninger da vi 
mødte op, for vi vidste ikke 
rigtigt hvad det gik ud på. 
Hillerød Firmasport havde 
lavet et flot PR-arbejde, og 
vi blev ikke skuffet. Det er 
lækkert at lave nogle sjove 
lege sammen med børnene, 
og alle lærer en masse nye 
ting.

- Det er nok sjovest for 
de mindste børn. De 12 - 
14 årige får nok ikke så 
meget ud af det, og de vil 
hellere dyrke deres sport, 
men til de mindre er det 
alletiders. Det er ihvertfald 
vores erfaring, siger Lis 
Larsen, der er glad for det 
tidspunkt arrangementet 
ligger på.

- Lørdag eftermiddag er 
helt rigtigt til familieidræt. 
På det tidspunkt har alle 
mulighed for at være med, 
og der er ingen stressede 
forældre og sure miner hos 
børnene.

- For de voksne er den 
fysiske aktivitet måske nok 
lidt begrænset, men til 
gengæld er der meget sam
vær med børnene, og det er 
der jo mange børnefamilier 
der forsømmer til daglig, 
siger Lis Larsen, der er sik
ker deltager næste gang 
Hillerød Firmasport kalder 
til familieidræt.

-jt-
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Skøre med kugler
Målebåndet måtte findes frem 
flere gange, da Erik Meld- 
gaard (tv) og Erik Jespersen 
kæmpede om førstepladsen i 
finalen i det årlige Avery- 
mesterskab i pétanque.
Erik Meldgaard trak det 
længste strå.
Foto. Poul Kjeldsen.

p Ä I t X r T  f „ r  e t ko n ,■>.»» ÄpSSCB'A f  Poul Kjeldsen 
Avery I.F.

Avery I.F. i Randers fej
rede den 14. juni 1990 25 års 
jubilæum som firmaklub. 
Blandt de mange gaver var 
en flot kuffert med otte stål
kugler, to små trækugler, 
samt et sæt regler for et spil 
med det mærkelige navn, 
pétanque.

En gennemlæsning af spil
lereglerne afslørede, at de 
var såre enkle, og herefter 
tog vi kontakt til en pétan- 
queklub her i Randers. Vi 
var otte mand som spillede 
nogle få spil, og i dag er vi 
skøre med kugler!

Pétanque var på program
met ved sportsfestivalen i 
Norrköping, og her fik vi 
den oplevelse at se petanque 
spillet, når det virkelig spil
les godt. Vi fik ikke så 
mange points med hjem fra 
Sverige, men vi lærte til

gengæld en masse.
Vi har nu i Avery I.F. 

fået anlagt en bane, og fra 
det øjeblik du træder ind på 
banen til de andre spillere, 
går der ligesom et tæppe 
ned. Bag dette tæppe er al
verdens problemer og be
kymringer efterladt, i hvert 
fald for de første 4 - 6 timer.

Man er intenst optaget af 
et par stålkugler på 680 til 
720 gram, samt en lille 
trækugle med det lidet flat
terende øgenavn “grisen”, 
der fungerer som målkugle.

Enkle regler
Pétanque kan spilles som 

single, double eller triple,

holdvis eller alene. Banen 
skal helst måle 4 gange 15 
meter, og være grusbelagt. 
Reglerne er som nævnt såre 
simple. Det gælder under 
alle omstændigheder om at 
komme så tæt som overho
vedet muligt på målkuglen, 
grisen, med sine stålkugler. 
Spillerne har deres faste 
pladser, og til en begyndelse 
kastes grisen seks til ti meter 
fra spillerne. Herefter be
gynder selve spillet, og der 
gives point for at komme 
tættest på grisen. Dysten er 
vundet af den spiller eller 
hold, der først når 13 point. 
Kastene skal være over
håndskast, som bør ledsages

af et lille koket knæk i 
knæene. Den eneste fysiske 
anstrengelse derudover er, 
når man ved spillets afslut
ning skal kikke til grisen og 
måske lade målebåndet af
gøre kampen.

P syk isk  kræ vende
Manglen på fysisk udfol

delse opvejes til gengæld af 
en del psykisk arbejde. Tak
tik er et vigtigt element i 
pétanque. Man kan således 
vælge at spille kreativt, og 
prøve at få sine egne kugler 
så tæt på grisen som muligt. 
Man kan også få afløb for 
eventuelle ærgrelser fra da
gens arbejde ved at spille 
destruktivt, d.v.s. prøve at 
“bombe” modstanderens 
kugler væk fra grisen.

Pétanque er som skabt til 
firmaidræt, og det er mit 
håb, at denne omtale af spil
let kan få nogle til at starte 
det op rundt omkring i 
firmaidrætsklubberne.
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Et spil for alle
A f  John Thrane 
Redaktør

Har du ikke fodboldben 
som Michael Laudrup, ma- 
rathon-kondition som 
Henrik Jørgensen eller et 
køligt overblik som Mor
ten Frost, men alligevel har 
lyst til: Spænding, præci
sion, sport og konkurrence, 
så er pétanque noget for 
dig. Pétanque er spillet for 
alle, uanset kondition, al
der, køn, kropsbygning og 
vægt.

Sådan lokker Dansk 
Pétanque Forbund i en 
lille informationsfolder om 
spillet.

Pétanque kan spilles 
som single, double og tri
ple. I single og double har 
hver spiller tre kugler, i tri
ple to. Målkuglen, “gri
sen”, er af træ, og måler 
mellem 25 mm og 30 mm. 
Metalkuglerne man kaster 
med, vejer op til 800 gr. og 
har en diameter på mellem 
70 mm og 80 mm.

Med samlede ben
- Pétanque stammer 

som navnet antyder fra 
Frankrig, og betyder di
rekte oversat, “med sam
lede ben”. Pétanque er det 
mest udbredte kuglespil i 
Frankrig, og mange mener, 
at det er den mest ud
bredte sport overhovedet i 
Frankrig, fortæller Philip 
Hasler fra Odense Péta
nque Klub, og han tilføjer,

at i Sverige, som vi ofte yn
der at sammenligne os med, 
er der over 10.000 aktive 
pétanque spillere.

- Pétanque er blot ét af 
fem -seks slags kuglespil i 
Frankrig. Det mest kendte 
herhjemme er boule, der be
tyder kugle/bold. I flere af 
spillene benytter man sig af 
4-5 skridt som tilløb. Men 
her adskiller pétanque sig 
ved, at man står stille med 
samlede ben i en cirkel på 
mellem 30 - 50 cm, siger 
Philip Hasler.

- Pétanque udviklede sig i 
Frankrig efter den 1. ver
denskrig, hvor de mange 
krigsinvalider her fik et spil, 
hvor de trods et handicap

kunne deltage, siger Philip 
Hasler, der også fortæller, at 
Odense Pétanque Klub 
blandt sine 50 medlemmer i 
alderen 8 - 84 år, også har 
medlemmer med et fysisk 
handicap.

Nej fra DIF
I Danmark er der ca. 35 

klubber, der er organiseret i 
Dansk Pétanque Forbund. 
Man regner med ca.1000 or
ganiserede medlemmmer i 
Dansk Pétanque Forbund, 
der i de seneste 10 år flere 
gange søgt om optagelse i 
Dansk Idræts-Forbund.

Ligesom f.eks dart og bo
dybuilding, har Pétanque 
hver gang fået afslag med

Der spilles fem - seks forskel
lige kuglespil i Frankrig, hvor 
man regner med[ at pétan
que er den mest udbredte 
sport.
Foto. Liza Hasler.

den begrundelse, at man 
ikke betragter sporten som 
en idræt.

- Vi har dog ikke mistet 
modet, og vi sørger om op
tagelse igen i 1992, siger 
Philip Hasler.

International klasse
På trods af Dansk Peta- 

nque Forbunds forholdsvis 
beskedne størrelse, har de 
danske pétanque spillere 
allerede markeret sig 
smukt på den internatio
nale scene. Ved de seneste 
verdensmesterskaber for 
kvinder, der blev afviklet i 
Bangkok i november 
måned 1990, placerede det 
danske hold sig som num
mer 13 ud af 26 hold. Ved 
de netop afviklede verdens
mesterskaber for herrer, 
der foregik den 2.-6. okto
ber 1991 i Andorra, op
nåede det danske hold. der 
består af tre brødre, en 
overraskende flot place
ring som nummer 7.

Nysgerrig?
Har man lyst til at lære 

det sjove og spændende 
spil nærmere at kende, kan 
man henvende sige til 
Dansk Pétanque Forbund, 
v/formand Mogens Lykke, 
tlf. 31 19 94 49. Han kan 
henvise til den nærmeste 
pétanque klub, der kan 
hjælpe med yderligere in
formation.
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Viljen til sejr
A f  Alice Rasmussen 
Aktivitetskonsulent

Kun to stemmeberettig
ede mødte op til general
forsamlingen i Hirtshals 
Firmasport i januar 1987.

De to blev enige om, at 
indkalde til en ekstraordi
nær generalforsamling med 
lukning på dagsordenen.
Men så skete der heldigvis 
noget!

I dag tæller Hirtshals Fir
masport 1100 medlemmer, 
og det er en kendsgerning, 
at man alene det sidste år 
kan registrere en fremgang 
på over 100 %. Hvad er der 
sket i Hirtshals?

Konsulenthjælp
Den nuværende formand 

Preben Olsen er ikke i tvivl. 
Uden konsulentbistand 
havde Hirtshals Firmasport 
været lukket i dag, og for
bundskonsulent Jan 
Grumstrup supplerer:

- Sammen med næstfor
manden, der var det eneste 
tilbageblevne bestyrelses
medlem, blev det besluttet 
at gøre en indsats. Vi kon
taktede samtlige firmaklub
ber, og indkaldte til en 
ekstraordinær generalfor
samling. Det var ikke “ver
dens største fremmøde”, 
men alligevel det største 
fremmøde i mange år. På 
mødet gennemgik man pro
blemer og fremtidsmulighe
der, og det blev besluttet at 
bevare Hirtshals Firmasport, 
siger Jan Grumstrup og 
fortsætter:

- Der var stort set ikke 
det forhold, der ikke blev

endevendt i den periode.
Den nyvalgte bestyrelse gik 
til opgaven med stor entusi
asme og viljestyrke. Der 
blev holdt flere lederkurser 
og større seminarer, der 
skulle klæde lederne på. 
Samtidig blev der udarbej
det henvendelser til kommu
nen om faciliteter, tilskud 
m.m., og der blev indgået 
samarbejdsaftaler med an
dre foreninger, blandt andet 
den lokale tennisklub.

Fam ilien i centrum
I de forløbne fire år, har 

Hirtshals Firmasport stille 
og roligt arbejdet sig op med 
tilbud om flere aktiviteter, 
nye tiltag, og en sikker for
nemmelse for medlemmer
nes ønsker og behov.

Preben Olsen har været 
formand for Hirtshals Fir
masport i snart tre år, og før 
ham var det hans bror der 
var formand. Men det er 
ikke kun i organisationen at 
familieforholdene er tætte. 
Også i valget af aktiviteter 
er familien i centrum, og der 
er absolut ikke tale om en 
floskel. I Hirtshals handles 
mere end der snakkes.

- Vi har selvfølgelig de al
mindelige idrætsgrene bad
minton, fodbold og hånd
bold på programmet, og vi 
har også et work-out hold 
kørende, hvor der deltager 
mere end 80 kvinder. Men 
den helt store succes har 
været familieidrætten, siger 
Preben Olsen.

- Hver fredag holder vi

Familiesvømning er blandt de 
helt store trækplastre, og med 
op til 100 mennesker i bassi
net på én gang, er det om at 
få tilkæmpet sig en plads. 
Foto. Peter Nørgaard.

åbent hus i hele centret. Der 
er tilmeldt omkring 400 del
tagere, og man møder bare 
op, går lidt rundt og kigger, 
og finder selv ind det sted, 
hvor der er plads. Mange er 
begyndt med at svømme, og 
har ikke ment, at det der 
med idræt i hallerne var no
get for dem. Det var nok no
get med fint træningstøj og 
dyrt udstyr.

- Når de så ser, at man 
sagtens kan spille volleyball 
i et par shorts fra 70’erne, 
får de måske lyst til at 
prøve. Der går ikke lang tid, 
før de færdes hjemmevant i 
alle aktiviteter, siger Preben 
Olsen.

Én gang om måneden af
prøves en ny aktivitet, hvor 
hele familien kan deltage på 
tværs af alder, og formanden 
beretter om en familie hvor 
tre generationer, bedstefor
ældre, forældre og børn tro
fast møder op hver gang.

Deltagerstyring
I Hirtshals har man ikke 

ledere til at styre alle aktivi
teter, når der holdes åbent 
hus. Men man er ikke ner
vøse for, at det hele ender i 
kaos, selvom så mange men
nesker myldrer ind samtidig.

- Deltagerne har stort set 
overtaget den styring der er 
nødvendig. Den første 
måned tilbuddet kørte, var 
der en fra firmaidrætten til 
stede ved hver aktivitet.
Men det viste sig hurtigt, at 
folk er meget ansvarlige, og 
frivilligt deltager i organise-
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ringen af de mange aktivite
ter, siger Preben Olsen.

Uddannelsesbehov
Den hurtige udvikling gi

ver Hirtshals Firmasport et 
stort uddannelsesbehov. 
Særlig med hensyn til fami- 
lie/motionsaktiviteterne, stil
les der hele tiden nye krav 
til alternative aktiviteter.
Her kan lederne ikke bare 
trække på de erfaringer, 
man har fra de traditionelle 
idrætsgrene. Og man må 
sige at der er kommet fart 
på uddannelsesbølgen.

Tre bestyrelsesmedlem
mer har i foråret været på 
DFIF’s markedsføringskur
sus, og andre fire har til
meldt sig den nye familieid
rætslederuddannelse, som 
DFIF’s aktivitetsudvalg står 
bag.

Kurser inspirerer
At kurser kan inspirere 

og sætte handling igang, har 
Hirtshals Firmasport bevist.

Motionsdamerne der mø
des to-tre gange om ugen 
har ingen instruktør, men 
det var der råd for. Ti af da
merne deltog i et Keep-Fit 
kursus, med Jane Have An
dersen fra DFIF’s kursusaf
deling som instruktør. På 
denne måde fik de inspira
tion til nye øvelser til ny

musik, og så gør det ikke 
noget, at man ingen instruk
tør har.

Pigerne som var på mar
kedsføringskursus, gik hjem 
og handlede. 14 dage efter 
kurset lykkedes det at etab
lere et kontaktnet indenfor 
sammenslutningen. Her 
samarbejdes og udveksles 
erfaringer, så firmaklubber
nes PR-arbejde kan blive 
bedre.

N ye aktiviteter
Filosofien i Hirtshals Fir

masport er, at man først og 
fremmest skal have nogle 
aktiviteter igang.

- Alt det der med tilskud 
og regler o.s.v,, det må vi 
finde ud af hen ad vejen. Vi 
skal først og fremmest have 
noget til at køre, siger Pre
ben Olsen.

Og dét får de i Hirtshals.
I år tog man også DFIF’s cy
kelkampagne, Tour de Pe
dal, med på programmet. 
Man havde forsigtigt håbet 
på 25 deltagere, men over 60 
mødte op. Det sidste nye i 
Hirtshals er mix-håndbold, 
hvor der til den første turne
ring er tilmeldt 6 hold.

Ordsproget “hvor der 
handles, der spildes”, passer 
ikke på Hirtshals Firma
sport. Her handler man, og 
spilder ikke tiden.

Fredagstilbud
- ®t  au9ust 1990 apri|1991

• 00-19.00 Styrketræning i maskirti
Idræt i hallen 
SvømningsrsÄ»««'-

Sende m edarbejSncl" fl°0,kr pr' del,i
grundkontigentpä 1000 k r ® + ' irmae

lA's møde med 
sektionerne

Idrætsafdelingens week
endmøde med sektionerne 
blev afholdt den 2. og 3. 
november i Slagelse, og 
havde deltagelse af ialt 50 
personer, en meget Hot 
mødeprocent, og de fleste 
sektioner var mødt fuldtal
ligt op.

Traditionen tro bød 
lødag eftermiddag og aften 
på socialt samvær, og der 
blev også lejlighed til at 
ønske Erik Lundsgaard til
lykke med en netop over
stået rund fødselsdag. 
Måske en smule sent efter 
Erik's mening, men til 
gengæld nok så meget 
mere overraskende.

Budgetter overholdt
Søndag var helliget de 

mere alvorlige sager, og 
Hans Erik Jørgensen 
kunne under gennemgang 
af regnskabsoversigten 
konstatere, at sektionerne 
er blevet bedre til at over
holde budgetter m.v., og 
der var ros til administra
tionen for gode og overskue
lige regnskabsoversigter.

Evaluering af landsstæv- 
nerne fyldte en stor del af 
mødet. Der har således i 
den seneste tid, sidst på

forbundsrådsmødet, været 
rejst en del kritik af IA's 
måde at håndtere lands- 
stævnerne på.

En del af sektionsle
derne gav her udtryk for, 
at de mente, at kritikken 
var uberettiget, og at den 
kun gik på nogle enkelte 
sektioner.

Kurt Petersen fra styrel
sen gjorde dog opmærk
som på, at man her kun 
bragte kritikken fra for
bundsrådet videre, og at 
det skulle opfattes mere 
som en appel. Ved bedre 
kontakt med de lokale ar
rangører, kan man sikre, at 
alt er i orden lige fra starten.

Bowling-frem gang
Under beretningerne 

kunne Lena Staszak fra 
bowlingsektionen, blandt 
andet berette om en sti
gende interesse landet 
over for sporten. En masse 
nye bowlinghaller, især i 
Jylland gør, at man nok i 
fremtiden skal regne med 
en eksplosion i deltageran
tallet til bowlinglandsstæv- 
nerne. Således havde ikke 
færre end 258 spillere til
meldt sig et opstartkursus i 
Sønderborg.
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Nr. 900: Regnbue T-shirts
100 % bomuld i god kvalitet

Nr. 702: 4 C
Spillekort DFIF-Ligther

710:
DFIF-Kuglepenne Plast Stål20

Nr. 701: Schweitzerkniv
Original Victorinox / 60mm.l Blå

Nr 730: Nylon rygsæk
Kraftig kvalitet m/maverem 70 ©  Dansk

Firmaidrætsforbund

Nr 580: Badelagen 
Lækker kvalitet 70x 140 cm 
100 % bomuldsf rotte.

Nr 705: Praktisk mavepung
i nylon med snor og 2 lommer 1 5 ■

Nr. 704: Gavepose 
med spændende indhold.

epc
iae i

Værdi mindst 50 kr. Nu kun!

Varerne bestilles på bestillingskuponen eller ved telefonisk henvendelse til forbundskontoret. 
Ved bestilling af tøj husk at opgive størrelser. Alle priser er ind. moms men excl. forsendelse.
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H e le  det nye DFIF-fritidssæ t er dansk produceret kvalitets tøj 
fra IBO-design, og det kan fås i størrelserne small til XX-large.

Jakke, buks og shorts er fremstillet i 100% Tactel, et helt nyt 
materiale der beskytter dig effektivt mod vind og regn, men 

samtidig tillader din krop at ånde gennem materialet. 
DFIF-fritidssættet udgør et harmonisk hele, men kan nemt 

kom binerespå flere måder. Sæ ttet er sæ rdeles velegnet 
som f.eks.præmie/gave, eller hvis man ønsker at profilere 
sig med smart ens påklædning til særlige arrangementer.

Dansk Firmaidrætsforbund
Storebæltsvej 11 - 5800 Nyborg - Telefon: 65 31 65 60
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3 mio* kroner til 
den lokale idræt

103 lokale idrætsprojekter 
over hele landet får i disse 
dage besked om, at de har 
fået tilskud til deres forskel
lige forsøg på at udvikle og 
forny det lokale idrætsliv.

Kulturminister Grethe 
Rostbøll har uddelt i alt 3 
mio. kroner som led i Kultur
ministeriets løbende indsats 
for breddeidrætten i Dan
mark. I en pressemeddelse 
udtaler kulturministeren 
blandt andet:

Særlige grupper
- En stor del af den dan

ske befolkning dyrker idræt 
i de mange foreninger landet 
over. Men det er ikke alle 
befolkningsgrupper, der har 
lige nemt ved at træde ind i 
det lokale idrætsliv og op
leve glæden ved idrætten og 
det sociale samvær. Kultur
ministeriet ønsker derfor at 
opmuntre foreninger, ung
domsklubber, borgergrupper 
og andre, til at gøre en 
særlig indsats over for ek
sempelvis socialt belastede

unge, indvandrere og handi
cappede. Jeg håber, at den 
uddelte støtte vil lette ad
gangen til idrætslivet for 
disse grupper, og at forenin
ger, lokale myndigheder, 
idrætsorganisationerne og 
andre, samtidig opnår en 
række erfaringer, som der

kan bygges videre på, siger 
kulturministeren.

Kulturministeriets midler 
kan langt fra dække beho
vet. Der var således 217 
ansøgere, der ialt søgte om 
hele 7,9 mio. kroner.

De 103 ansøgninger der 
fik ja, fordeler sig med ialt

87 ansøgninger, hvor man 
lokalt vil gøre en indsats 
overfor grupper med særlige 
behov, herunder handicap
pede.

De sidste 16 ansøgninger 
var til anlæg af enkle idræts- 
og motionsfaciliteter.

Indsat i storbyerne
Det er især i storbyerne, 

at der er behov for at forny 
og forbedre idrætstilbud
dene, siger Grethe Rostbøll 
videre.

-Det er her, at de sociale 
problemer er mest udbredt, 
og der er samtidig i forhold 
til landdistrikterne færre for
eninger og idrætsfaciliteter.
I København har en række 
initiativer rettet imod socialt 
belastede unge fået støtte, 
og større projekter i Århus, 
Odense og Ålborg, hvor 
man ønsker at etablere 
enkle og fleksible idræts
pladser med åben adgang 
for lokalbefolkningen, er 
også blevet tilgodeset, siger 
ministeren.

■j*•

Sportsfestival gav underskud
De svenske arrangører 

havde håbet på et over
skud på sportsfestivalen i 
Norrköping, men måtte 
istedet indkassere en bet 
på 100.000 kroner.

Europæerne svigtede 
Norrköping. Sådan skriver 
det svenske firmaidræts
blad, Prima Liv, og sandt 
er det, at man i de første 
optimistiske prognoser 
havde regnet med mellem 
fire og fem tusinde delta
gere.

Slutfacit blev 2100 del

tagere, og det var ca. 1000 
for lidt, hvis sportsfestiva
len skulle løbe rundt øko
nomisk.

- Det er især ærgeligt for 
firmaidrætten i Norrkö
ping, der havde over 300 
frivillige hjælpere igang, og 
som havde håbet på at 
tjene en god skilling på 
festivalen. Nu får de ingen
ting, siger Gunnar Johnson 
fra Korpen i Sverige, der 
dækker underskuddet.

Totalt omsatte sportsfesti
valen for 6,5 mio. kroner

-jt
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Nye igangsættere

Formålsparagraffen fortjener at blive opfyldt fuldt ud. Familien 
skal med fuldt og helt; derfor skal vi have nye igangsættere ind
draget i arbejdet, siger Kaj Larsen. Foto. -jt.

A f John Thrane 
Redaktør

Efter 15 år på posten som 
formanden for DFIF’s akti
vitetsudvalg, har Kaj Larsen, 
Århus, valgt at sige stop.

Det betyder, at aktivitets
udvalget (AU) står uden for
mand, da styrelsen på det 
netop afholdte repræsen
tantskabsmøde ikke kunne 
pege på en afløser.

Ingen er uundværlig, men 
svært bliver det, at finde en 
afløser for Kaj Larsen, der 
har været primus motor for 
udvalget lige siden den 
spæde start i 1977.

For sit arbejde på fami- 
lie/motionsområdet fik Kaj 
Larsen i 1981 Texaco’s ud
dannelseslegat på 5.000 kro
ner, iøvrigt som den eneste 
firmaidrætsleder til dato. 
Pengene blev brugt på inspi
rationskurser i Sverige,
Norge og Tyskland, hvor 
man i starten af 1980’erne 
var langt fremme med fami- 
lie/motionsaktiviteter.

En folkefornøjelse?
Startskuddet til femten 

års arbejde i DFIF’s aktivi
tetsudvalg var en artikel i 
forbundsbladet i 1976. Over
skriften var: “Skal motion 
være en folkefornøjelse?”.

I artiklen kritiserede Kaj 
Larsen i skarpe vendinger 
de lokale sammenslutninger, 
for ikke at interessere sig 
nok for familie/motionsakti- 
viteter, og endnu mindre at 
oplyse medlemmerne om, at 
DFIF faktisk havde et tilbud 
til familien.

Firmaidræt har talt med 
Kaj Larsen ved AU’s netop 
afholdte kampagneledertræf 
i Middelfart, der også var 
hans sidste hverv som for
mand for udvalget.

- Noget tyder på, at vi 
stadig har et informations
problem i firmaidrætten.
Det er ikke målgruppen for

familie/motionsaktiviteterne 
der er uinteresseret, men 
rundt omkring sidder der 
nogle, som bremser for ud
viklingen. For at få fat i 
modtagerne, skal man helt 
ud i firmaklubberne. Som 
det er idag, er der for få me
nige medlemmer, der ved 
nok om forbundets tilbud, 
siger Kaj Larsen.

Hjertebarnet
Der var på DFIF’s fami

liemotionskurser i 1975, at 
Kaj Larsen for første gang 
stiftede bekendtskab med 
familie/motions-området.

- Jeg blev grebet af den 
afslappede ånd og det sam
vær, der var på disse kurser, 
hvor folk dyrkede idræt 
sammen med børnene, og 
slappede af i hinandens sel
skab, siger Kaj Larsen, der 
af daværende generalsekre
tær Ejgon Bertelsen, fik til 
opgave at videreudvikle fa- 
milie/motionskurserne, som 
forbundet allerede dengang 
havde kørt i et par år.

Navnet blev ændret, og 
man startede i 1980 med 
Aktiv Ferie på Oksbøl Ferie
center. Aktiv Ferie hedder 
idag Familieferie, og er sta

digvæk det, som Kaj Larsen 
fremhæver som sit hjerte
barn.

- Hele ideen bag Familie
ferie er, at mor og far ikke 
skal spille badminton, mens 
børnene leger i sandkassen. 
Det er frivilligt at deltage i 
aktiviteterne, men det bed
ste bevis på, at man har 
ramt rigtigt er, når børnene 
driver de voksne hjem fra 
stranden, for at hele fami
lien kan deltage i aktivite
terne, siger Kaj Larsen.

Altid tilgodeset
- 1 1977 var DFIF lige 

kommet med på Tipsloven, 
og der gav naturligvis et ge
valdigt skub fremad, men 
forholdene måtte ændres, og 
det blev de også. Aktivitets
udvalgets første budget var 
på under 10.000 kroner, men 
jeg vil her gerne under
strege, at aktivitetsudvalget 
altid har været tilgodeset af 
forbundsstyrelsen.

- 1 1980’erne skete der en 
fantastisk udvikling af for
bundet, og det har været 
sjovt at være med til. Vi har 
fået de penge vi har bedt 
om, og idag har vi et velfun
gerende udvalg og et budget,

der modsvarer de krav, der 
stilles.

Og at arbejdet ikke har 
været forgæves, er successen 
med motionskampagnerne 
er godt eksempel på. Idag 
har udvalget ansvaret for 
forbundets motionskampag
ner, og navne som cykelmo
tionskampagnen Tour de 
Pedal, og motionsløbene 
Danmark-Stafetten og Firma
idrættens Etapeløb, er nu 
cementeret som firmaidræt
tens motionskampagner 
overalt i landet.

Nye ledertyper
- Forbundets formålspara

graf fortjener at blive op
fyldt fuldt ud. Der skal ar
bejdes målbevidst hen i 
mod, at familien skal med 
fuldt og helt. Derfor skal 
firmaidrætten nok til at se 
sig om efter andre lederty
per, end dem vi har nu. 
Igangsætterne skal findes 
udenfor den nuværende 
kreds af ledere, siger Kaj 
Larsen, der har denne af
skedsbøn til forbundet:

- Folk skal arbejde sam
men, og der skal satses flere 
ressourcer på markedsføring 
og information. Der skal 
hentes mere ekspertbistand 
ind udefra, for at komme 
helt ud til medlemmerne 
med vores budskab, slutter 
Kaj Larsen.

Stadig med
Kaj Larsen forlader dog 

ikke firmaidrætten helt, 
selvom han stopper som for
mand for AU. Han vil stadig 
være at finde som formand 
for Told* Skat Fritid, der or
ganiserer firmaidrætten in
denfor Told og Skat-etaten, 
og som han siger:

- Måske får jeg nu rigtig 
tid til at komme med nye 
ideer, og måske også skrive 
et indlæg nu og da i Firma
idræt. Så hvem ved, vi har 
nok ikke hørt det sidste til 
Kaj Larsen.
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Kursuskalenderen 1992 med forårets kurser bringes i næste 

nummer af Firmaidræt.

I december måned udsendes kursuskalenderen direkte til 

kursuskontaktpersoner, kredse og sammenslutninger.

I 1991 afviklede uddannelsesudvalget kurser i Markedsføring. Som 

et helt nyt tiltag, vil der den 12. - 13. juni 1992 blive arrangeret et 

kursus i Opfølgning i Markedsføring.

Her samles deltagerne fra de tidligere markedsføringskurser, for at 

udveksle ideer, justere og følge op på de markedsføringsstrategier, 

der blev lagt i 1991.

Der er allerede tilmeldt 22 deltagere til opfølgningskurset i 

markedsføring.

Hvordan går det med markedsføringen af din 

sammenslutning/kreds?
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Kort & godt

Sejr for Hillerød 
Firmasport

På Hillerød Firmasports 
generalforsamling var det 
en stolt formand, Peder 
Bisgaard, der kunne med
dele, at HF efter 8 års 
kamp endelig er blevet an
erkendt som tilskudsberet
tiget. Ved det sidste møde 
i folkeoplysningsudvalget 
blev de sidste sten ryddet 
af vejen, og HF får nu akti
vitetstilskud for medlem

mer under 25 år på lige fod 
med de andre idrætsfore
ninger i kommunen. Peder 
Bisgaard understregede, at 
det ikke kun er for tilskud
dets skyld, at man har 
kæmpet, men at det mere 
har været for at blive aner
kendt som ligestillet sam
arbejdspartner i idrætslivet 
i Hillerød.

-jt.

Efterlysning
Aarhus Oliefabriks 

Idrætsforening søger en ny 
venskabsforening i Jylland 
- Fyn området, efter at den 
tidligere mangeårige ven
skabsforening, Dansk 
Soyakagefabrik i Køben
havn, er lukket.

Aarhus Oliefabriks I.F. 
vil hermed sige tak til 
Dansk Soyakagefabriks 
I.F. for mange sjove og 
minderige timer, både på 
det sportslige og sociale 
område. Samtidig efterly
ses en ny venskabsforening.

Aarhus Oliefabriks I.F. 
er en firmaklub med ca.
300 medlemmer, hvoraf de 
100 er aktive. Klubben har 
rådighed over lokaler hvor 
der er mulighed for at 
dyrke motion og spille 
dart, bordtennis og billard. 
Der er også en skydebane

med fire standpladser. Af 
øvrige idrætsgrene på fore
ningens program kan næv
nes håndbold, fodbold, 
badminton, squash og fiskeri.

Aarhus Oliefabriks I.F. 
håber at høre fra en anden 
forening, der har lyst til at 
dyste i flere af de før 
nævnte idrætsgrene. Ideen 
er, at man kunne aflægge 
besøg hos hinanden på 
skift, f.eks. én gang om 
året. Det sportslige samvær 
tænkes udbygget med en 
aftenfest for at styrke de 
personlige og sociale rela
tioner deltagerne imellem.

Interesserede firmaklub
ber kan henvende sig til: 

Aarhus Oliefabrik 
Idrætsforeningen 
v/ Michael Lunøe 
M.P. Bruunsgade 27 
8000 Aarhus C

3 3  ntio. kr. mere til idræHen
Dansk Tipstjeneste A/S 

har udsendt sit regnskab, der 
omhandler perioden fra den 
1. juli 1990 til den 30. juni 
1991.

Lottospillet, som blev in
troduceret i efteråret 1989, 
er slået virkelig an, og er nu 
klart større end fodboldtip
ningen.

Den udvikling var ventet, 
omend ikke så hurtigt, og 
derfor har Tipstjenesten lan
ceret Super 5-spillet som et 
sidespil til den almindelige 
fodboldtipning. Sammen 
med en øget markedsføring 
af tipningen, skal super 5- 
spillet forsøge at vinde nogle 
af de spillere tilbage, som 
har forladt tipningen til for
del for lottospillet.

Spilleomsætningen er ste-

Figuren viser, hvorledes 
overskuddet på 430 mio. 

kroner procentvis er fordelt 
mellem modtagerne.

Kilde: Dansk Tiptjenestes 
regnskab 1990/91

get med over 1 mia. kroner 
indenfor de seneste fire år, 
fra 1,3 mia. i 1986/87, til 2,3 
mia. i 1990/91.

Overskuddet blev på ialt 
430 mio. kroner mod 378 
mio. kroner i forrige regn
skabsår.

Ifølge lov om tipning og 
lottospil fik idrættens orga
nisationer i alt 294,5 mio. 
kroner, der fordelte sig med 
132,6 mio. kroner til Dansk 
Idræts-Forbund, DDSG&I 
og DDGU fik hver 63,3 mio. 
kroner, og DFIF fik 14,7

mio. kroner, hvilket er en 
stigning på 2,3 mio. kroner i 
forhold til sidste regnskabs
år. De sidste 20,6 mio. kro
ner gik direkte til Kulturmi
nisteriets pulje til særlige 
idrætsformål.

■jt.

DIF 30,83%

DDSG & 
14,72%

Fordeles af Dansk 
Ungdoms Fællesråd 
16,1%

Fordeles af 
miljøministeren 3,4%
Fordeles af 
finansministeren 5%

DDGU
14,72% DFIF

3,43%

Fordeles af undervis
ningsministeren 2% 

Fordeles af kultur
ministeren til kultur
formål 5%

Fordeles af kultur
ministeren til idræts
formål 4,8%
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Ikke frivilligt
Undertegnede ønsker 

hermed at bringe en ret
telse til det, der står i Fir
maidræt nr. 10 under ny 
keglemand, da jeg ikke 
som skrevet står, trak mig 
efter eget ønske.

Det forholder sig i ste
det sådan, at min egen

sammenslutning, Åbenrå 
Firma Idræt, ikke længere 
ønskede, at jeg fortsatte 
mit arbejde i Sønderjyl
lands Amts idrætsudvalg. 
Dermed kunne jeg heller 
ikke blive i keglesektionen.

Med venlig hilsen 
Holger Pedersen

Formand valgt 
fra sygeseng

På det netop afholdte re
præsentantskabsmøde i Sla
gelse, kunne de delegerede 
byde velkommen til endnu 
en sammenslutning under 
DFIF.

På et styrelsesmøde afte
nen før, godkendte Styrelsen 
optagelsen, hvor et af krite
rierne blandt andet er, at 
der skal være mindst 10 
firmaklubber repræsenteret 
i en ny sammenslutning.

Maribo Firma- og Familie 
Sport blev en realitet efter 
en stiftende generalforsam
ling den 7. november 1991. 
Her befandt man sig i den 
lidt pudsige situation, at for
manden, Bjarne Andersen, 
fra firmaet K. Balling-Engel- 
sen, måtte vælges “in absen
tia”. Han befandt sig nemlig 
i en sygeseng på Centralsy
gehuset i Nykøbing F, men 
havde naturligvis forlods 
indvilget i valget.

Ligeså naturligt kvittere
de forsamlingen ved at sen
de en hilsen og en buket 
blomster med alle gode øn
sker til formandens syge
seng.

Godt forarbejde
Valget til bestyrelsen fore

gik ellers fuldstændigt gnid
ningsløst, hvilket ikke 
mindst skyldes et omhygge

ligt forarbejde af DFIF’s 
konsulent i landsdel Øst, 
Jørgen Rasmussen, der har 
været “sat på sagen” i det 
sidste halve år.

Bestyrelsen i Maribo fik 
følgende sammensætning: 
Formand blev som nævnt 
Bjarne Andersen, KBE, 
næstformand Ebbe Johan
sen, Color Dragon, sekretær, 
Heidi Jensen, kasserer Hans 
Peder Eichwald og Tommy 
Kristensen, alle tre fra fir
maet Elbau.

Kom m unen positiv
I Maribo er man i den 

glædelige situation, at fir
masporten er blevet særde
les positivt modtaget af 
kommunen, som blandt an
det har stillet baner til rådig
hed ved Maribo-Hallen. 
Mange andre steder må fir
masporten udkæmpe en sej 
kamp, for at få adgang til 
idrætsfaciliteterne på lige 
fod med de andre idrætsfore
ninger i lokalområdet.

Maribo Firma- og Familie 
Sport satser som navnet si
ger meget på, at inddrage fa
milien i aktiviteterne ligefra 
starten, og man har nu alle
rede planer fremme om at 
tilbyde bordtennis og dart 
udover fodbold.

-jt-

Første sending 
bolde udsolgt

Uddannelsesafdelingen 
har så stor succes med Moti
onsbolden, at første sending 
af bolde nu er ved at være 
udsolgt. Interesserede kan 
dog ånde lettet op. Der er 
netop hjemkommet en ny 
sending bolde, forlyder det 
fra uddannelseskonsulent 
Jane Have Andersen.

Søg 5 %  puljen
Det er nu gået op for 

sammenslutningerne, at man 
kan søge kommunens folke
oplysningsudvalg om tilskud 
fra lovens 5 % del, til op
start af nye aktiviteter.

Hvis man ønsker hjælp til 
formuleringen af ansøgning 
til kommunen om tilskud fra 
den kreative 5 % del, så kan

man henvende sig til for
bundskontoret og få en kopi 
af den ansøgning, som 
Københavns Firma Sport 
indsendte til Københavns 
Kommune.

DFIF-tilskud
DFIF’s aktivitetsudvalg 

giver andre 2.000 kroner i 
aktivitetstilskud, og her har 
Sæby Firma Idræt og Hirts
hals Firmasport allerede sik
ret sig tilskud. Ansøgnings
skema fås ved henvendelse 
til forbundskontoret.

Når Motionsbolden bliver 
en fast aktivitet på sammen
slutningens idrætstilbud, kan 
man søge DFIF om yderli
gere 2.000 kroner som fast 
tilskud årligt.

Stigende spillelyst
Det er ikke kun lotto

spillet der har nydt godt af 
danskernes stigende spille
lyst, der er blevet mærk
bart forstærket efter ind
førelsen af onlinie-tipning 
og -lottospil.

Dagbladet Fyens Stifts
tidende skriver således, at 
Dantoto-omsætningen eks
ploderede i oktober, og 
satte rekord med 18,2 mio 
kroner. Dantotoomsætnin- 
gen udgjorde 46 % af den

samlede totalisatoromsæt
ning. I øvrigt blev der i alt 
omsat for 13 % mere i ok
tober i forhold til samme 
måned i fjor.

Spil på heste er frem til 
den 31. oktober i år øget 
med 8 %. På trods af at 
Firkløveromsætningen lig
ger under det forventede 
niveau, synes der at være 
god grund til optimisme i 
dansk hestesport.

-jt-
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Hæderstegn

Ole Hillebrandt Jørgen
sen, Kalundborg Firma 
Sport, har den 23. oktober 
1991 modtaget DFIF’s hæ
derstegn.

Ole Hillebrandt Jørgen
sen har været aktiv i KFS i 
over 22 år, lige siden sam
menslutningens start i 1969. 
Han var en af hovedkræf

terne, da KFS i 1974 af Ka
lundborg Sports Union fik 
overdraget Gisseløre Sta
dion, mod at KFS selv skulle 
istandsætte klubhuset. Som 
murer foretog han selv en 
stor del af arbejdet med re
paration af klubhuset.

Ole Hillebrandt Jørgen
sen har haft flere tillidspo
ster i KFS, først som for
mand for håndboldudvalget 
i 1974. Privat arbejdspres i 
forbindelse med etablering 
af eget murerfirma tvang 
Ole Hillebrandt til en pause 
fra ledelsen af KFS i 1978, 
men allerede i 1981 var han 
atter at finde i ledelsen. I 
1981 blev han valgt som for
mand for svømmeudvalget, 
en post han har haft lige 
frem til 1990.

Godt hjulpet af sin hustru 
Annie, som hurtigt trådte 
ind i svømmeudvalget, er 
svømningen nu vokset til en 
af de større aktiviteter i 
KFS, hvor også mange børn 
og unge deltager.

Hæderstegnet blev over
rakt på KFS’ generalforsam
ling af medlem af DFIF’s 
styrelse, Kurt Petersen.

2 5  är som formand i SFS
Formand for Sønderborg 

Firma Sport, Otto Svendsen, 
har den 2. november 1991 
modtaget DFIF’s fortjenst- 
tegn.

Otto Svendsen kan næste 
år fejre et bemærkelsesvær
digt jubilæum. I 25 år har 
Otto Svendsen været for
mand for Sønderborg Firma 
Sport.

Otto Svendsen gjorde en 
hurtig karriere i SFS. For 26 
år siden valgtes han som 
medlem af håndboldudval
get. Året efter blev han 
valgt ind i forretningsudval
get, for allerede det efterføl
gende år at blive valgt til 
formand for sammenslutnin
gen.

Når firmaidrætten har ar
rangementer i Sønderborg,

ligefra svømning, marcher, 
cykelløb, stævner, koncerter, 
loppemarkeder, julemesser 
m.v., er Otto Svendsen altid 
selvskreven som hjælper, li
gesom han altid har marke
ret sig i arbejdet både på

kredsplan og landsplan.
Fortjensttegnet blev over

rakt ved en reception den 2. 
november 1991 af Dansk 
Firmaidrætsforbunds næst
formand, Jørn Godt.

□ Q .Q B .O .n «

Dansk Firmaidrætsforbund
Storebæltsvej 11 
5800 Nyborg 
Tlf. 65 31 65 60 
Fax. 65 30 14 26 
Ekspedition:
Man.-torsdag kl. 8-15.30 
Fredag kl. 8-15.00

Generalsekretær:
Svend Møller 
Cedervænget 14 
5700 Svendborg 
Tlf. 62 22 57 33

Styrelsen:
Formand:
Tage Carlsen 
Heboltoft 12 
6950 Ringkøbing 
Tlf. 97 32 55 20

Næstformand: 
Jørn Godt 
Schultzvej 5 
6091 Bjert 
Tlf. 75 57 23 22

Kristian Hansen 
Blåbærvej 2 
7200 Grindsted 
Tlf. 75 32 17 34

Kurt Petersen 
Lumbyesvej 12 
4200 Slagelse 
Tlf. 53 52 75 35

Peder Bisgaard 
Kighusvænget 21 
3400 Hillerød 
Tlf. 42 26 96 43

DFIF’s konsulenter:
Forbundskonsulent 
øst for Storebælt 
Jørgen Rasmussen 
Lovvej 10. Pederstrup 
4700 Næstved 
Tlf. 53 76 16 35 
Fax: 53 76 03 35 
Biltlf: 30 66 11 27

Forbundskonsulent 
Nord- og Midtjylland 
Jan Grumstrup 
Banegårdsvej 27 
9500 Hobro 
Tlf. 98 51 01 01 
Fax. 98 52 02 35 
Biltlf: 30 66 11 26

Forbundskonsulent 
Sydjylland og Fyn 
Jan Steffensen 
GI. Grevegård 5 
5492 Vissenbjerg 
Tlf. 64 47 33 17 
Fax. 64 47 33 87 
Biltlf: 30 66 11 25

Uddannelseskonsulent 
Jane Have L. Andersen 
Lyngvænget 8 
5800 Nyborg 
Tlf. 65 31 72 53

Aktivitetskonsulent 
Jesper Mathiesen 
Tronneallé 312 
5800 Nyborg 
Tlf. 65 30 15 05

Aktivitetskonsulent 
Alice Rasmussen 
Tårupbygade 36 
5370 Mesinge 
Tlf. 65 32 50 15
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Postbesørget - 59103  
5000 O dense C

Ncattesjov i Fredericia
A f Jette Hermann 
Fredericia F.FJ.F

Naturgolfudvalget i Fre
dericia er fyldt med ideer. 
Sidste år afviklede man en 
juleturnering den 9. de
cember, hvor man godt 
nok slap for sneen, men 
koldt for næsen var det. I 
år var det naturgolf om 
natten.

Bevæbnet med kugler, 
køller, lygter, myggelys og 
godt humør, gjorde 56 na- 
turgolfentusiaster deres 
entre på banen i Hannerup 
en fredag aften i august. 
Færdighederne skulle nu 
afprøves i mørke. Firma
idræt har modtaget denne 
øjenvidneberetning:

Turneringen blev spillet 
mellem kl. 20 og 02 om 
natten, så de første slag 
blev slået i dagslys, men al
lerede kl. 22.00 kom tus
mørket snigende. Det gav 
anledning til et kort op
hold i kampene, og tid til 
forplejning af de sultne og 
tørstige spillere.

Firmaet Jysk Rengøring

For at myggene også skulle føle sig hjemme, var naturgolfbanen 
oplyst med myggelys, men derfor kunne det alligevel godt være 
svært at finde hullet. Foto. Jette Hermann.

havde medbragt to store 
griller, hvor den med
bragte proviant blev tilbe
redt, mens første del af sla
get blev livligt diskuteret, 
og folk nød den perfekte 
sensommeraften.

Man skulle tro, at mør
ket lagde en dæmper på 
spillelysten, men uvist af 
hvilken årsag, skete der 
lige det modsatte.

Nu er det i forvejen sin 
sag at ramme målet, især 
når det er et hul i jorden, 
så kvikke hoveder havde 
taget lygter med, og for at 
myggene også skulle føle 
sig velkomne, var banen il
lumineret med myggelys i 
stil med en landingsbane 
ved nattetide. Eller var det 
for at kuglen bedre kunne 
finde vej?

Svaret fortabte sig i 
mørket, og omkring kl.
1.00 begyndte kampene at 
ebbe ud, hvorefter turne
ringsledelsen kaldte til 
samling. Her blev de “tap- 
reste” af spillerne præmie
ret for deres indsats, lige
som der også var en enkelt 
en til at vende hjem på.

Over stok og sten
I Fredericia Fag- og 

Firmaidrætsforbund (FF- 
FIF) spiller man naturgolf 
på femte år.

Omkring 100 børn og 
voksne spiller en forårs- og 
efterårsturnering, der er 
inddelt i tre serier med 8-9 
hold i hver.

Et hold består af fire 
spillere, og ofte er det en 
familie der danner et hold.

Naturgolfbanen består af 
ialt 12 huller, smukt anlagt i 
en lille lund ved FFFIF’s 
klubhus i Hannerup. Som 
navnet antyder, er forhol
dene ikke helt som man 
kender det fra golf. Der er 
ingen veltrimmet green, det 
går i stedet over stok og 
sten. Over, udenom, og ind
imellem mere eller mindre 
naturlige forhindringer. Og
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kuglens vej til hullet er ikke 
altid til at forudsige.

Naturgolfen trives godt i 
FFFIF, og man vil i Frederi
cia gerne dele oplevelsen og 
de fornøjelige timer der går 
med spillet med andre 

Derfor efterlyser man i 
Fredericia andre sammenslut
ninger, der har naturgolf på 
aktivitetslisten, og tanken er, 
at der måske kunnp arrange-

res et stævne til foråret.
Naturgolfudvalget i FF

FIF er mere end villige til 
at dele ud af deres erfarin
ger med spillet, og alle in
teresserede er velkomne til 
at komme at se og prøve 
naturgolfbanen i Hanne
rup. Kontakt Carlo Peter
sen fra naturgolfudvalget i 
Fredericia.
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